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صهیونیست ها« برخاسته بود؟« آذر منصوری، دبیرکل جبهه اصلاحات نیز در 
صفحه شخصی ایکس خود نوشت: »درحالی که شهریور 1402 در زمان دولت 
سیزدهم، ایران در مجمع عمومی سازمان ملل به قطعنامه ای رای مثبت داد که 
مرزهای 1967 را به رسمیت می شناسد، این حمله به بیانیه مجمع محققین و 

مدرسین قم چه توجیهی دارد؟«

خائن یا جاعل؟ �
سعید جلیلی، عضو شورایعالی امنیت ملی نیز در هفتادوسومین جلسه  
حکمت سیاسی اســلام در قرآن، گفت: »گروهی که تمام حیثیتش از انقلاب 
و امام اســت، آبروی خودش را - اگر آبرویی دارد - خرج مشروعیت بخشی رژیم 
صهیونسیتی بکند که امروز همه به وحشی، اشغالگر بودن آن اذعان دارند. در 
ایــن بزنگاه؟ بگوید او هم بیاید در مرز خــودش؟ عجب. امیدوارم این را تکذیب 
کنند. زمانی که می گویند در این جبهه بزرگ همه باید هم بستگی داشته باشیم، 
آنهایی که خود را منتسب به این افراد می دانند برائت بجویند. کسی که بخواهد به 

چنین رژیمی مشروعیت بدهد، اگر خائن نباشد حتماً جاعل است.«

اتهام زنی با لباس روحانیت؟ �
سیداصغر ناظم زاده قمی نیز با اعلام اینکه 7 سال است از مجمع مدرسین 
و محققین حوزه علمیه قم اســتعفا داده، طی بیانیه ای تاکید کرد: »آیا درست 
است که شما افرادی را متهم می کنید که سال های طولانی است عضو مجمع 
نیستند. شما که لباس روحانیت برتن دارید و سال ها در حوزه بوده اید، درست 
اســت قلم بردارید و چشم بسته جمعی را که در جریان موضوع مورد بحث شما 
نبوده اند متهم کنید؟!« او در ادامه نوشت: »فاجعه بارتر در مسیر راهپیمایی مردم 
قم بعد از نمازجمعه که علیه اسرائیل برپا شده بود، حدود ۳0 نفر خانم و جوان و 
بعضی افراد مسن از آن انبوه جمعیت به طرف محل مجمع مدرسین و محققین 
سرازیر می شوند و هر رطب و یابسی بر دهان شان می آید به زبان جاری می کنند. 

زشــت تر آنکه در غروب همان روز جمعه، چند نفر ناشناس شیشه های درب را 
شکسته و فرار می کنند. آیا این رفتارها شرعی و قانونی است؟«

رای دولت قبل به قطعنامه سازمان ملل �
آیت الله سیدمحمدعلی ایازی، یکی از اعضای این مجمع نیز در گفت وگو 
با دیده بان ایران به حملات صورت گرفته پاسخ داده و تاکید کرد: »سازمان ملل 
قطعنامه ای برای »بازگشت به مرزهای فلسطین در ســال 1967« صادر کرده 
است و مرحوم امیرعبداللهیان، وزیر خارجه دولت سیزدهم هم به آن رأی مثبت 
داده اســت. این افرادی که الان ســخن گفتن از لزوم بازگشت به مرزهای پیش 
از 1967 را خیانــت می دانند، نمی دانم چرا در آن زمان به ایشــان و دولت مورد 
علاقه شان ایرادی نگرفتند. به نظر ما، آن موضع قابل دفاع بود.« او درباره سخنان 
شریعتمداری گفت: »آقای شریعتمداری هر روز از این حرف ها می زند. 20 - ۳0 
سال است علیه مجمع از این سخنان بسیار می گوید. نه تنها درباره مجمع، بلکه 
درباره بسیاری از شخصیت های موجه علمی، سیاسی و سرمایه های اجتماعی 
مانند آقای خاتمی، تمام جریان اصلاحات و هر اندیشه ای که به ساز او نباشد، این 
موضوعات را مطرح می کند. این حرف ها که مهم نیستند. مجمع مدرسین یک 
تشــکیلاتی رسمی، قانونی و نهادی حوزوی و ریشه دار است. این مجمع بیش از 
۳0 سال پیش در قم تاسیس شده است و هدف از تاسیس آن، این بوده است که 
در حوزه ای که متکثر است، نباید تنها یک صدای خاص از آن بلند شود.« آیت الله 
ایــازی در واکنش به صحبت های جلیلی نیز تاکید کرد: »ایشــان در جایگاهی 
نیســتند که در این باره اظهارنظر کنند. جامعه مدرســین و مجمع مدرسین دو 
تشکیلات حوزوی بوده و هستند و مانند یکدیگر به عنوان حزب سیاسی مطرح 
نیستند، هرچند موضع گیری سیاسی هم دارند. این دو با همدیگر فرقی ندارند. 
آقای جلیلی و دوستان شان که نباید انتقام شکست خود در انتخابات را از مجمع 
بگیرند. توصیه ما به ایشان این است که سعی کنند به دولت وفاق در راستای تحقق 

اهداف دولت، کمک کنند.«

عکس نوشت

صفحه تلویزیون اخبار جنگ های جهان را برفکی نشــان می دهد/به پشــت بام می روم دو کبوتر روی آنتن 
عشق بازی می کنند دنیا از پشت بام کوچک ما آغاز می شود.../سارا غضنفری

عکس را که دیدم یاد شعر بالا افتادم. این روزها کارم شده صبح به صبح خبرگزاری ها را باز کردن و به صفحات 
عکس شان سرک  کشیدن. خبرگزاری های خارجی، جابه جا عکس از بمب و ویرانی و گرسنگی و... منتشر می کنند. داخلی ها از این جهت کمتر با اعصاب آدم 
بازی  می کنند. هر کدام از نهاد ها یک خبرگزاری را مونوپول خود کرده اند و بیشتر در قالب پورتال سازمان متبوع شان اخبار و عکس منتشر می کنند. کارشان این 
است که هر شنبه و سه شنبه و چهارشنبه و... جلسه فلان سخنگو را عکاسی می کنند و به فضای ابری انتقال می دهند. حقیقتاً هر چه فکر می کنم دلیل این 
استمرار و پشت کار را نمی فهمم که نمی فهمم. در این بین بعضی از نشست ها را چند خبرگزاری هم زمان پوشش می دهند. اینطور می شود که هر روز و هر هفته 
سخنگو ها و مسئولان مختلف از شش جهت اسکن می شوند و... دلم پر است و دارم از حرفی که می خواستم بزنم دور می شوم. داشتم می گفتم در خبرگزاری 
رویترز بین عکس های آوارگان »خان یونس« و بی برقی در کوبا و بمباران »ضاحیه« و... ناگهان به عکس این کبوتر در نیویورک رسیدم. احتمالًا »آدام گری«، عکاس 
این عکس هم روحیه شاعرانه داشته یا شعر سارا غضنفری را شنیده که در این شلوغی اخبار فارغ از هیاهوی دیوانگان به انتظار عبور کبوتری در آسمان نشسته و 

زیر لب خوانده دنیا از پشت ویزور من آغاز می شود. 
پی نوشت: نام مجسمه کبوتری که در عکس می بینید را دایناسور گذاشته اند. مجسمه در نیویورک نصب شده و آرتیستش »ایوان آرگوت« فرانسوی است. دلیل 
انتخاب این اسم این است که می گویند تبار پرندگان به دایناسور ها بر می گردد. اما دلیل انتخاب کبوتر برای شهر نیویورک این است که حدود 9 میلیون دایناسور 

شما بخوانید کبوتر در این شهر زندگی  می کنند.  

درباره عکسی از کبوتر ۱۶ متری نیویورک

دنیاازپشتویزورمنآغازمیشود...
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فصل هفتم شورای امنیت درباره یمن، رای مثبت یا نهایتاً ممتنع داده است. این 
اختلاف نظرها طبیعی است. اسرائیل و آمریکا هم اختلاف نظر دارند به رغم اینکه 
اسرائیل تنها متحد استراتژیک آمریکا در خاورمیانه است.«  این کارشناس حوزه 
سیاســت خارجی در توضیح اشتباه بودن اســتفاده از عنوان اتحاد استراتژیک، 
خاطرنشــان کرد: »در ایران برای توصیف ارتباط تهران – مســکو و تهران – پکن از 
عنوان متحد استراتژیک استفاده می شود. اما توجه نمی کنیم که متحد استراتژیک 
تعریف بسیار مهمی دارد. دو یا چند کشوری را می توانیم متحد استراتژیک بگوییم 
که از نظر نظامی، امنیتی، سیاسی و اقتصادی در عالی ترین سطح ممکن هستند. 
آیا روابط تجاری چهار یا پنج میلیارد دلاری ایران و روسیه، در حد ظرفیت بین دو 
کشور است؟ وقتی اسناد پایه و بالادستی روسیه در حوزه های دکترین امنیت ملی، 
سیاست خارجی و دفاع که طی این سال ها چاپ شده را بخوانیم، یک بار از ایران به 
عنوان شریک استراتژیک هم یاد نشده است. با این مسائل باید واقع بینانه برخورد 
کنیم. به عنوان یک پژوهشگر به صراحت می گویم که روابط روسیه و اسرائیل در 
همین شرایط فعلی که پیش از این گفتم، از روابط  تهران و مسکو نزدیکتر است.« 

او ادامه داد: »روسیه بعد از اینکه تحت تحریم قرار گرفت، مقداری روابطش با 
اسرائیل با مشکل روبه رو شد و کاهش پیدا کرد. اما بنیان هایش خیلی قوی تر از 
روابط ایران و روسیه است. بعد از این تحریم ها، مقداری روسیه به ایران نزدیک تر 
شد. پوتین در این سال ها چهار بار به ایران سفر کرد اما هیچ کدام به قصد ملاقات 
نبود. همه حضورها کاری و در حاشیه اجلاس های متفاوت اتفاق افتاد. بنابراین 
به شــاخص ها باید توجه کرد.«  بهشتی پور تاکید کرد: »قرار است یک پیمان 20 
ساله بین ایران و روسیه امضا شود که اگر این کار به سرانجام برسد، گام مهمی در 
جهت نزدیک شدن دو کشور خواهد بود. نمی توانیم واقعیت ها را نادیده بگیریم و 

روزنامه نگار و عکاس
امیر جدیدی

محمدرضا ثقفی

مجمــع  عضــو  فاضل میبــدی،  محمدتقــی 
محققیــن و مدرســین حــوزه علمیــه قــم در 
گفت وگو با هم میهن به صراحت تاکید کرد که این 
مجمع اسرائیل را به رسمیت نمی شناسد. او پاسخ 
به این ســوال که آقای اژه ای خواهان جبران مجمع شــده است، این 
جبران چگونه انجام می شــود؟ گفت: »این نیاز به یک تصمیم جمعی 

است و حتماً مجمع طی جلسه ای به این موضوع می پردازد.«
فاضل میبــدی افزود: »هیچ کدام از اعضای مجمع اســرائیل 
را بــه رســمیت نمی شناســند. همه بر ایــن باورند کــه این رژیم 
غاصب و اشــغالگر قدس اســت اما مجمع به دنبال پایان جنگ 
غزه و خونریزی اســت. موضوع ما تشکیل کشور فلسطین است 

نه اینکه اسرائیل را به رســمیت بشناسد. به نظر منتشرکنندگان 
بیانیه، تشــکیل کشور فلسطین زنان، کودکان و مردان فلسطین 
را نجــات می دهد. این همان چیزی که در ســازمان ملل مطرح 
شده و بسیاری از کشــورها آن را امضا کرده اند. ما رژیم اشغالگر 
قدس را به رســمیت نمی شناسیم چراکه یک رژیم غاصبی است 
که انگلیس ها تاســیس کردند. منطقــه خاورمیانه هم از زمان به 
وجــود آمدن این رژیم امنیتی به خود ندیده اســت. مرحوم امام 
نیــز تاکید کردنــد که اگر جلــوی آن را نگیریــم می خواهد تمام 
خاورمیانه را بگیرد. کدام عاقلی رژیمی را به رسمیت می شناسد 
که به لبنان و غزه تجاوز کرده و اگر به آن رو دهیم به کشــورهای 

دیگر هم تجاوز می کند.«

مجمع اسرائیل غاصب را به رسمیت نمی شناسد

بعد از روسیه انتظار داشته باشیم به نفع ما موضع گیری کند. کار روس ها را توجیه 
نمی کنم، انتظارها باید بر اســاس واقعیت ها باشد نه تخیلات. روسیه طبیعتاً در 

چارچوب منافع خود موضع گیری می کند.«

تصور روسیه این است که رابطه با ایران خدشه دار نمی شود �
محمود شوری، تحلیلگر مسائل روسیه درباره موضع گیری 
مســکو در برابر حمله اســرائیل به ایران، به هم میهن گفت: 
»طبیعتاً انتظاری که شاید جمهوری اسلامی ایران به عنوان 
کشوری که رابطه نزدیک با روسیه دارد و انتظاری که مردم ایران 
داشتند، چیزی فراتر از این موضع گیری بود. این انتظار وجود داشت که روسیه حمله 
اســرائیل به ایران را محکوم کند. ولی روس ها با توجه به نوع رابطه ای که با اسرائیل 
دارند و سیاســتی که برای خودشــان در قبال کشورهای منطقه خاورمیانه تعریف 
کرده انــد، عمل می کننــد. انتظار مردم ایــران و آنچه سیاســتمداران روس دنبال 
می کنند، همیشه منطبق بر هم نیست.«  او تاکید کرد: »موضع روسیه در قبال حمله 
اسرائیل به ایران، موضع گیری خیلی ملایمی بود. با توجه اینکه سرزمین ایران مورد 
حمله واقع شــد، روس ها می توانســتند موضع گیری جدی تری داشته باشند. اما 
همیشه یک مسئله وجود دارد. روسیه در موضوعاتی که یک طرف آن ایران و طرف 
دیگر کشورهای خاورمیانه باشند اعم از کشورهای عربی یا رژیم اسرائیل باشد، به 
سمت کشور مقابل تمایل پیدا می کنند. چون شاید برداشت شان این است که نوع 
رابطه شــان با ایران در هر صورت دچار خدشــه نمی شــود اما رابطه  با طرف مقابل 
می تواند تحت تاثیر قرار بگیرد. به همین دلیل در مواردی این چنین، روس ها همیشه 

در سمتی می ایستند که چندان مطلوب ایران نیست.«

محمدرضا ثقفی

چهره روز

وزیر دفاع: خسارت حمله اسرائیل جزئی بود
گروه خبر: وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مسلح که صبح روز دوشنبه 7 
آبان در آیین افتتاحیه سال تحصیلی جدید دانشجویان غیرایرانی دانشگاه 

عالی دفاع ملی حاضر شده بود، درباره اقدام اخیر اسرائیل علیه ایران 
گفت: در تجاوز اخیر رژیم صهیونیستی به ایران، خسارتی جزئی 
به ما وارد شد که بلافاصله با بهره گیری از دانش و قدرت علمی 
خودمان آن را ترمیم و جایگزین کردیم. به گزارش ایسنا، امیر 
سرتیپ عزیز نصیرزاده با اشاره به حضور آمریکا در اقصی نقاط 

دنیــا از جمله در دریای جنوبــی چین و تحریک 
تایوان، تنگه و آبراه های بین المللی مانند 

تنگه باب المندب و همچنین در جنگ 
روســیه و اوکراین، بیان داشــت که این 

حضورها و دخالت ها در جهت یک جانبه گرایی آمریکا در جهان اســت، لذا 
کشورهای عدالت خواه چه مسلمان و چه غیرمسلمان، باید با بهره گیری از 
قدرت علمی بر روی مشترکات خود تمرکز و آنها را تقویت کنند. سرتیپ 
نصیرزاده در بخش دیگری از ســخنان خود با اشاره به اینکه رژیم 
صهیونیستی تمام قوانین بین المللی که در ظاهر برای حقوق بشر و 
عدالت وضع شده است را زیرپا گذاشته، تاکید کرد: در تجاوز اخیر 
رژیم صهیونیستی به جمهوری اسلامی ایران، خسارتی جزئی به 
ما وارد شد که بلافاصله با بهره گیری از دانش و قدرت علمی 
خودمان آن را ترمیم و جایگزین کردیم، درحالی که اگر 
این توانِ ناشی از علم، در اختیار دیگران بود، هرگز 

به ما اجازه این کار را نمی دادند.


